

## **Abstract**

The aim of this work is to design and implement a circuit that can be switched by infrared laser (IR) source. The function of IR laser is to carry the binary coded control signal to a receiver location at which the received signal can be detected and processed. To achieve this goal a transmitter and receiver circuits have been designed and implemented.

At the transmitter circuit, IR laser diode with output power of 10 mW and wavelength of 808nm has been modulated using binary code. A binary code uses two possible states, 0 or 1 to transmit an optical signal. Thus transmitted optical message using a binary code would consist of bits sequence of 0's and 1's. Specifically 0s would be transmitted when the light source was turned off. The 1s would be transmitted when the light source was turned on.

At the receiver circuit the original signal has been detected by photodetector, converted to voltage and amplified. Then this signal was applied to the clock input of asynchronous counter, that counts from 0 up to 255(00000000-11111111).The counter outputs were connected to EPROM inputs. The EPROM was programmed to operate such light emitting diode(LED) of the eight LEDs connected to its output terminals, when a particular counts were received. According to this work, the designed and implemented circuit has been operated efficiently and a good performance was obtained, and the shapes resulted from experimental work are clear and have a good resolution. The key parameters of operation of these loads are the pulse width and pattern of the written program in the E-prom., so in this fashion each one of the eight LEDs has been operated for a predetermined length of time according to the received counts.

## الخلاصه

يهدف هذا العمل إلى تصميم وبناء منظومه اليكترونيه يتم التحكم فيها بفتح أوإغلاق أحمال معينه باستخدام ليزر يقع في مدي طيف الاشعه تحت الحمراء,حيث تكون وظيفة الليزرهي حمل إشارة رقميه مشفره ثنائيا حيث يتم استقبال هذه الإشاره عند المستقبل ومن ثم معالجتها. ولتحقيق هذا الهدف .فقد تم إنشا منظومتي ارسال واستقبال

عند دائرة المرسل تم تضمين إشارة رقميه في الليزرالواقع في مجال الأشعه فوق الحمراءذي الطول الموجي 808 نانومتروبقدره خرج تساوي 10ملي واط باستخدام طريقه التضمين الرقمي الذي يشمل حالتين فقط هما (الصفري) او(الواحد),وبالتحديد تم

ارسال الصفري عند قفل الليزراو ارسال الواحد عند فتحه. . اماعنددائرة الإستقبال فانه قد تم كشف هذه الإشاره ومعالجتها لتشغيل العداد الثنائي (الغير مترامن) المضمن في دائره الإستقبال ,حيث قام هذا العداد الرقمي بالعدمن الصفري حتي العدد 255 وبهذه الطريقه تم تشغيل ذاكره مبرمجه للعمل حسب الار قام المدخله من العداد الرقمي .تم توصيل ثمانية ثنائيات ضوئيه مع دائرة الذاكره حيث تم تشغيل هذه الثنائيات الضوئيه تباعا وبكفاءة جيده وتم رصد الاشارات الناتجه بوضوح ودقه ,مع العلم ان الذاكره المستخدمه في هذا العمل من النوع الذي يمكن برمجته ومسح البرنامج المكتوب بتسليط الاشعه فوق البنفسجيه من خلال نافذه اعدت لهذا الغرض . والموجهات الرئيسيه لتشغيل هذه الأحمال فهي فترة النبضه وشكل البرنامج المكتوب وبانتهاج هذا الإسلوب امكن تشغيل أي من الثنائيات الموجوده في دائرة الإستقبال لفته زمنيه محدوده على حسب فترة النبضه و الار قام الوارده للذاكره من العداد الرقمي

IV

IV